
VILÁG PROLETÁRJAI, EGYESÜLJETEK! Termeljük meg 

A MAGYAR SZOCIALISTA MU N K Á S P Á RT L A P J A 

53. évfolyam, 217. szám Ara: 50 fillér Kedd. 1963. szeptember 17. 

fi város tsz-ei jövőre megoldják 
gabonatermesztési problémáikat 

2046 holdon már befejeződött a talajelőkészítés 

Hazaérkezett Ogyesszából 
a szegedi párt- és tanácsi 

delegáció 
Tegnap baráti látogatás után hazaérke-

zett Ogyesszából a szegedi párt- és tanácsi 
delegáció, amely az ogyesszai ipari megyei 
pártbizottság és az ogyesszai városi tanács 
meghívására egy hetet töltött szovjet test-
vérvárosunkban. A delegációt Perjési 
László, az MSZMP Szeged városi bizottsá-
gának elsö titkára vezette. Tagjai voltak: 
dr. Bánfalvy József, a Szeged városi párt-
bizottság tagja, a szegedi Radnóti Miklós 
Gimnázium igazgatója, Bárkányi Ferencné, 
a Szeged városi pártbizottság póttagja, a 

jutaárugyár igazgatója, dr. Csikós Ferenc, 
a Szeged megyei jogú városi tanács végre-
hajtó bizottságának titkára, Pántya József, 
a városi tanács végrehajtó bizottságának 
tagja, a Szegedi Kéziszerszamárugyár igaz-
gatója és dr. Turóczki Júlia, a városi tanács 
egészségügyi osztályának vezetője. 

A hazaérkezett delegációt Budapeston, a 
Ferihegyi repülőtéren dr. Sándor János, a 
Szeged városi pártbizottság titkára és Papp 
Gyula, a városi tanacs vb elnökhelyettese 
fogadta. 

Szép várost és nagyszerű embereket ismertünk meg 

A szegedi tsz-ek idén átla-
gosan 10,6 mázsa búzater-
mést takarítottak be holdan-
ként. Az intenzív búzák kö-
zül lemaradt az olasz San 
Fastore, viszont a hazai Fer-
tődi 291-es és a szovjet Be-
zosztája a mostoha termelé-
si viszonyok ellenére is jó 
termést adott. Az előbbi faj-
ta 11,8, az utóbbi pedig 11,4 
mázsát termett holdanként. 
Pedig korántsem kapták meg 
az intenzív termesztési köve-
telményeknek megfelelő mű-
velést Kevés volt a műtrá-
gya. s egyes táblák erősen 
elgyomosodtak, s több szö-
vetkezetben tavaly késtek a 
vetéssel is. 

Kedveső feltételek 
E tények ismeretében te-

hát most csalt egy kicsivel 
kell jobban dolgozni, s az 
ötéves terv által előírt 13.5 
mázsás átlag búzatermést a 
szegedi földeken már jövőre 
biztosítani lehet 

E tudat hatja át most a 
szegedi szövetkezeti vezetők, 
gazdák egész őszi tevékenysé-
gét A tervezett 3100 hold-
nyi őszi vetésterületből 
szombatig 2046 kataszteri 
holdon inár teljesen befejez-
ték a talajelőkészítést. A 
táblák szakszerűen elmun-
kálva várják a vetőmagot. A 
búza vetése azonban még ko-
rai. ezért nem kezdték meg. 

Hovorka István, a városi 
tanács mezőgazdasági osztá-
lyának íőagronómusa mon-
dotta el, hogy az utóbbi őt 
esztendőben még egyszer sem 
voltak ilyen kedvezőek a fel-
tételek a vetés időbeni befe-
jezéséhez, mint most. Ugyan-
akkor ál lamunk a búza alá, 
de az árpához is most 40 szá-
zalékkal több műtrágyát biz* 
tasft, mint tavaly. 

Aratják a rizst h 

tez őszi mezőgazdasági 
munkákban vezet a baktói 

Felszabadulás és a ságvári-
telepi Táncsics Tsz. A Tán-
csics Tsz-ben már lényegé-
ben be is fejeződött az őszi 
kalászosok területeinek elő-
készítése. A Felszabadulás 
Tsz-ben pedig, a város leg-
nagyobb gabonatermesztő 
tsz-ében, 600 holdnyi talaj-
munka fejeződött be a veté-
sek alá. Befejezték már az 
50 holdnyi silókukorica be-
takarítását is. Szombatig 90 
holdnyi szemes kukoricát is 
letörtek. A kukoricatöréssel 
csaknem egyidőben halad a 
szárvágás is, hogy a bevetés-
re kerülő kukoricaföldeket is 
mihamarabb felszánthassák. 
A tsz munkaerejének zömét 
azonban ezekben a hetekben 
a rizsaratás foglalja le. 
Négyszázharminc kataszteri 
holdon érett be Baktóban a 
rizs. Az időjárás nagyon ked-
vező most az aratáshoz, 6 
ezt ki is használják. 

Az újszegedi Haladás Tsz 
gazdái sem késlekednek a 
vetési előkészületekkel. Ne-
héz versenyfutásban az idő-
vel. sikerült máris megte-
remteniük az optimális idő-
ben való vetés feltételeit. Az 
újszegedi határban az összes 
őszi vetések talajmunkáinak 
a 70 százaléka készült el ed-
dig. A Dózsa Tsz-ben ma 
kezdődik el az árpa és a 
rozs vetése, ezt a munkát a 
hét végéig be' is akarják fe-
jezni. 

Segítenek 
a családtagok 

Az őszi munkák leginkább 
a mihályteleki Uj Élet Tsz-
ben torlódtak össze. Itt a 
bőséges paprikatermés beta-
karítása miatt mutatkozik 
bizonyos késés. Háromszáz-
húsz hold fűszerpaprikájuk 
van az Űj Élet Tsz gazdái-
nak, s jelenleg az első sze-
dés is még csak 201 holdon 
fejeződött be. Sok év óta 

nem volt ilyen jó paprika-
termés Mihályteleken. 

Jellemző, hogy az említett 
területről első szedésként ed-
dig 4542 mázsa érett termést 
szedtek le, s ez 23 mázsás át-
lagtermésnek felel meg. 
Ugyanakkor 15—20 mázsá-
nak ígérkezik holdanként a 
második szedés is. Segíte-
nek a paprikaszedésben a 
családtagok is. Nagyon nagy 
szükség van a családtagok 
munkájára, mert a tsz búza-
vetésének mintegy 30 száza-
léka most is paprika után 
következik. 

Teljesítve 
a követelményeket 

A város mezőgazdasági 
szakemberei is minden segít-
séget megadnak most a gaz-
dáknak. Különösen ügyelnek 
a vetések előkészítésére. Az 
eddigi jó munka eredményét 
teljes mértékben leronthat-
ja a nem kellően ellenőrzött 
vetőmag is. Ezért a csíraz-
tatási próbákat mindenütt 
kötelezően elvégeztetik. Már 
eddig is találtak több 80—85 
százalékos csíraképességű ár-
pa vetőmagot. A hirtelen be-
következett nyári szárazság 
miatt a búzák is sok helyen 
megtöppedtek, fontos tehát a 
szigorú ellenőrzés. Ahol 80— 
90 százalékos vetőmag kerül 
a földbe, ott már eleve 20—30 
százalékkal kevesebb lesz a 
termés, annak ellenére, hogy 
minden egyéb feltételt bizto-
sítottak. 

A jó vetőmag, az optimá-
lis vetési idő, a kifogástalan 
talajmunka,, s a többi, ez-
előtt gyakran elmulasztott 
követelmény maradéktalan 
teljesítése a biztosíték arra, 
hogy a szegedi szövetkezetek 
ígéretüket teljesítik. S már a 
jövő évben holdanként mint-
egy 2—3 mázsával emelik a 
búza és az árpa átlagtermé-
sét. 

Megalakult a Malaysia 
Államszövetség 

Heves tüntetés volt Djakartában 

Vasárnap éjfélkor Kuala 
tiumpurban. Malájföld fő-
városában kikiáltottak a Ma-
laysia Államszövetséget. 

* 
Alig néhány órával az-

után, hogy Malájföld minisz-
terelnöke a 25 000 félőhelyes 
Kuala Lumpur-i stadionban 
ünnepélyes külsőségek kö-
zött megalakultnak nyilvání-
totta a Malaysia Államszö-
vetséget, a Fülöp-szigeteken 
és Indonéziában nagy dip-
lomáciai élénkség kezdődött, 
Djakartában, Indonézia fő-
városában pedig heves an-
golellenes tüntetés is volt. 

Macapagal fülöp-szigeti el-
nök sürgős jelentéstételre 
magához hivatta nagyköve-
tél Kuala Lumpurból és t 

Djakartából. Visszahívták a í 
New Yorkban tartózkodó ! 
külügyminisztert is. j 

Sukarno indonéz elnök . 
összehívta a kormány és a 
hadsereg magas rangú reze-1 
tőit. hogy megtárgyalják a ' 
Malaysia Államszövetség 
megalakulásával előállott 
helyzetet. 

Hétfőn. a Malaysia Állam-
szövetség fennállásának első 
napján heves tüntetés- zaj-
lott le Djakartában a brit 
nagykövetség épülete előtt. 
Körülbelül ötezer ember vet-
te körül a nagykövetséget, s 
a Malaysia Államszövetség 
megalakulása ellen tiltalfozó, 
tutgolellenes jelszavakat hanr 

goztatva még a nagykövetség 
kertjébe is behatoltak. 

Miközben az izgatott tö-
meg tüntetett, az angol ka-
tonai attasé helyettese skót 
dudát nyomkodva járkált 
fal, s alá nem törődve a ki-
vezényelt riadórendőrség 
figyelmeztetésével. Ettől a 
tömeg még inkább tűzbe 
jött. Beverte a nagykövet-
ség épületének ablakait, 
majd felborította és felgyúj-
totta a nagykövet autóját. 
Végül is csak a könnygáz-
gránátokat használó rendőr-
ségnek sikerült szétoszlatni a 
tüntetést. 

Az államszövetség külügy-
minisztere. Ghazali Shafie 
hétfőn sajtóértekezletet tar-

tott és ezen bejelentette, fel-
világosítást kérnek a Fülöp-
szigetektől és Indonéziától, 
hogy fenn akarják-e tartani 
diplomáciai viszonyukat az 
ú j államszövetséggel. 

A külügyminiszter arról 
panaszkodott, hogy homá-
lyos előtte a Fülöp-szigetek 
és Indonézia szándéka. A 
zűrzavart fokozzák azok a 
jelentések, hogy Malájföld 
manilai és djakartai nagy-
követségét állítólag konzulá-
tusi státusra fokozták le. A 
külügyminiszter méltatlan-
kodva jegyezte meg, hogy 
voltaképpen Malájföld nem-
zetközi helyzete nem válto-
zott. 

Az ogyesszai kikötőben: bal 
P. A, Cjurupa, az ogyesszai 

Szegedre érkezésük alkal-
mából Perjési László elvtárs 
a következőket mondotta la-
punk munkatársának: 

— Feledhetetlen hat na-
pot töltöttünk Ogyes&zában, 
Szeged testvérvárosában. De-
legációnk ezúttal viszonozta 
az ogyesszai ipari megyei 
pártbizottság és az ogyesszai 
városi tanács küldöttségé-
nek idei' szegedi látogatásét. 
Célunk az volt, hogy tapasz-
talatokat gyűjtsünk, megis-
merkedjünk az ipari megyei 
pártbizottság és a városi ta-
nács munkájával, az ogyesz-
szai dolgozók életével, to-
vább ápoljuk és erősítsük 
immár hagyományos baráti, 
testvéri kapcsolatainkat. Úgy 
gondolom, hogy az ogyesszai 
élvtársak jóvoltából, ezt si-
került is elérnünk. 

— A viszonylag rövid idő 
alatt szép várost és nagy-
szerű embereket ismertünk 
meg. Találkoztunk munká-
sokkal, tengerészekkel, kol-
hozparasztokkal, értelmisé-
giekkel, s mindig, mindenütt 
éreztük a szívből fakadó, 
őszinte barátságot. Több üze-
met, intézményt látogattunk 
meg Ezek vezetői, dolgozói 
lépten-nyomon kifejezésre 
juttatták szeretetülcet Sze-
ged dolgozói iránt. Forró elv-
társi fogadtatásban volt ré-
szünk az ogyesszai jutaáru-
gyárban, a Roza Luxenburg-
ról elnevezett csokoládé-
gyárban, a világhírű Filatov 
szemgyógyászati intézetben, 
a XX I I . pártkongresszusról 
elnevezett kolhozban, a 
Rosszija és Abbázia hajón, 
a tudományegyetemen, a te-
levíziónál, a filmstúdióban 
és más helyeken. Jártunk az 
ogyesszai, valamint az 
Ogyesszához tartozó hatal-
mas, még mindig épülő Ilji-
csovszk kikötőben, amely a 

ról jobbra: a küldöttség tol mácsa, dr. Turóczki Júlia, 
városi tanács elnöke. Perjc si László és dr. Bánfalvy 

József 

Szovjetunió kereskedelmi ha-
jóforgalmának mintegy 50 
százalékát bonyolítja le. 

— Küldöttségünk a sze-
gedi dolgozók nevében le-
rótta kegyeletét, koszorút 
helyezett el Ogyesszában az 
Ismeretlen Tengerész emlék-
művénél, 

— Vendéglátóink arról is 
gondoskodtak, hogy küldött-
ségünk megismerkedjék a 
város kulturális életével. A 
gyönyörű opera- és balett-
színházban nagyszerű elő-
adásban láttuk Csajkovszkij 
Hattyúk tava című balettjét, 
Dunajevszkij népszerű ope-
rettjét, a Fehér akácokat, 
továbbá a kijevi jégbalett 
vendégjátékát. 

— . Megható volt. _ hogy 
amerre jártunk, mindenütt 
nagy és élénk érdeklődés 
nyilvánult meg a magyar 
nép, s benne városunk dol-
gozói iránt. Nagyon sok üd-
vözletet és jókívánságot hoz-
tunk magunkkal Szeged 
kommunistáinak, dolgozói-
nak. A szovjet emberek min-
den alkalmat megragadtak, s 
forrón éltették a szovjet— 
magyar .barátságot, sokan el-
mondották, hogy szeretnének 
ellátogatni Magyarországra, 
Szegedre. Ebben az ügyben 
is tanácskoztunk testvérvá-
rosunk párt- és tanácsi ve-
zetőivel. A baráti kapcsola-
tok további elmélyítése 60-

rán szóba korült a követke-
ző évek programja, miköz-
ben az ogyesszai elvtársak 
is hangsúlyozták: szeretnék, 
h a a két testvérváros között 
tovább növekednék a turis-
taforgalom, továbbá az üze-
mek, intézmények között is 
szaporodnának a tapasztalat-
csere-látogatások. 

— Bármerre jártunk, rend-
kívüli udvariasságot és fi-
'gyelmességet tanúsítottak 
irántunk. Küldöttségünk 
munkájáról rendszeres tudó-
sítást adott az ogyesszai saj-
tó: a Dél-Magyarország test.. 
vérlapja, a Znamja Kommu-
nizma, s az ukrán nyelvű 
Csornomorszka Kommuna. A 
televízió is állandóan figye-
lemmel kisérte utunkat, na-
ponta részletesen beszámolt 
Ogyessza dolgozóinak az ese-
ményekről. Módot adtak ar-
ra is, hogy a televízió nyil-
vánossága előtt szóljunk ta-
pasztalatainkról, élményeink-
ről. 

— Hat nap zsúfolt és sok-
oldalú programját lehetet-
len. részletesen ismertetni, 
vagy akár megközelítő hű-
séggel is visszaadni egy rö-
vid interjú keretében. Ezért 
küldöttségünk tagjai élőszó-
val,, illetve a Dél-Magyaror-
szág hasábjain bővebben is 
szeretnének beszámolni éL 
menyeikről, gazdag tapaszta-
lataikról. 

Dobi István 
a 

Ben Bella Algéria első köztársasági elnöke 
Vasárnap népszavazást tartottak Algériá-

ban, hogy eldöntsék, ki legyen az. ország 
első köztársasági elnöke. Az elnökválasztás-
ra az FLN, az algériai felszabadító mozga-
lom, az ország vezető politikai pártja Ben 
Bella miniszterelnököt jelölte. 

A szavazás gyorsan és minden incidens 
nélkül ment végbe. A hétfőn korán reg-
gel megszámolt szavazatokból kitűnt: az 
algériai nép tömeges igennel szavazott Ben 
Bellára. Tizenöt megye közül a szavazás 
egyhangú -igen" volt. Három megyében a 
lakosság döntő többséggel támogatta Ban 
Bel lá t Még Kabütaban, az ellenzék felleg-

várában is a választók nagyobb fele sza-
vazott és több, mint háromnegyed részük 
Ben Bellára. 

A 6 millió 319 ezer 743 szavazásra jogo-
sult közül ötmillió 570 ezer 001 választópol-
gár élt szavazási jogával. Közülük ötmillió 
548 ezer 704 szavazott Ben Bellára. Ez más 
szavakkal azt jelenti, hogy Ben Bella vitat-
hatalanul a legnépszerűbb algériai poli-
tikus. Ben Bella megbízatása öt évre szól. 

Az új elnök vasárnap este már bejelen-
tette, hogy két napon belül sor kerül a 
kormány átalakítására. Igazi harcos poli-
tikusok kerülnek a kormányba — mondot-
ta Ben Bella. 

Dobi István, a Magyar 
Népköztársaság Elnöki Ta-
nácsának elnöke hétfőn dél-
után a Szekszárdi Állami 
Gazdaságba látogatott dr. 
Ortutay Gyulának, a Haza-
fias Népfront Országos Ta-
nácsa főtitkárának társasá-
gában. A vendégeket Soczó 
József, az MSZMP Tolna 
megyei bizottságának első 
titkára. Szabó Pál Antal, a 
Tolna megyei tanács vb el-
nöke és a gazdaság vezetői 
fogadták. Az állami gazda-

ság igazgatója ismertette a 
gazdaság adatait, eredménye-
it, majd az újonnan épült 
szőlőfeldolgozót, egy 250 hol-
das öntözéses, vegyszeres 
gyomirtással kezelt kukori-
catáblát és a kajmádi kerü-
let modern gépszerviz üze-
mét tekintették meg. 

Kedden a vendégek to-
vább tanulmányozzák a 
Szekszárdi Állami Gazdaság 
ú j szőlőtelepítés) eljárásait, 
az öntözéses gazdálkodást és 
a korszerű állattenyésztést. 

Gromiko 
l\ew Yorkba érkezeti 

Gromiko szovjet külügy- Szovjetunió ENSZ-küldöttsé. 
miniszter vezetésével vasár- ge a világszervezet öszi köz-
nap New Yorkba érkezett a gyűlésére. 


